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Sammanfattning 

I denna anmälan redovisar förvaltningen en utvärdering som genomförts efter en 

inledande verksamheten med utomhuspedagogik vid ett par förskoleenheter under 

hösten 2009 och hur förvaltningen avser att gå vidare i detta arbete. 

 

Totalt har 83 barn och 17 pedagoger deltagit. Två naturpedagoger vid Eggeby 

Gårds förskola med gedigna kunskaper om djur och natur har ansvarat för innehål-

let och handlett barngrupperna. Utvärderingen visar att förskolans pedagoger som 

deltagit varit nöjda med de aktiviteter som fältförskolan har erbjudit. Det framkom 

dock att utbytet möjligen varit ännu större om fältförskolans aktiviteter varit bättre 

kopplade till förskolornas aktuella tema. Det framkommer vidare i utvärderingen 

att aktiviteterna har uppfattats som roliga och intressanta och anpassade till bar-

nens ålder. Även föräldrarna har varit nöjda med barnens deltagande. 

 

Utvärderingen är baserad på verksamhet under en termin. Förvaltningen anser att 

detta är en alltför kort period för att kunna besluta om att starta egna utomhusakti-

viteter i stadsdelsområdet. Antalet föräldrar som uttryckt intresse för en förskola 

med naturinriktning är också fortfarande alltför litet för att starta en egen förskola 

med sådan inriktning. Förvaltningens avsikt är därför att erbjuda Eggeby Gårds 

aktiviteter till flera enheter ytterligare en tid. Syftet är att etablera detta sätt att 

arbeta vid fler förskoleenheter inom stadsdelsområdet. En intresseförfrågan har 

skickats ut till samtliga enheter och fem av sju enheter har anmält att de är intres-

serade av att delta i verksamheten under våren 2010. Mot den bakgrunden kommer 

förvaltningen att utvidga samarbetet med Eggeby Gårds fältförskola till att omfatta 

ytterligare förskoleenheter att delta med de äldre förskolebarnen. 
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Bakgrund 

Ledamoten Burhan Yildiz och ersättaren Martin Ängeby (båda fp) aktualiserade 

fråga om verksamhet med fältförskola i skrivelse till stadsdelsnämnden i mars 

2008. Vid behandlingen den 18 december 2008 av verksamhetsplanen för år 2009 

uppdrog nämnden åt förvaltningen att undersöka i vad mån föräldrar efterfrågar 

förskoleplats vid förskolor med utomhuspedagogik.  

 

Vid nämndens sammanträde den 17 juni 2009 redovisade förvaltningen resultatet 

av en sådan enkätundersökning bland föräldrar till förskolebarn vid två förskole-

enheter. Undersökningen visade att det fanns intresse för förskoleverksamhet med 

utomhuspedagogik. Förvaltningen ansåg att underlaget var alltför litet för att dra 

några långtgående slutsatser. Mot denna bakgrund redovisade förvaltningen sin 

avsikt att i ett första skede erbjuda två förskoleenheter att delta i Eggeby gårds 

fältförskolas aktiviteter genom att teckna två abonnemang för hösten 2009. I slutet 

av terminen skulle höstens djur-, natur- och miljöaktiviteter utvärderas. Vid ett 

positivt utfall redovisade förvaltningen att den avsåg att utvidga verksamheten till 

att omfatta fler förskoleenheter. Förvaltningen föreslog att detta sätt att arbeta först 

borde få etableras under något år inom förskolorna i stadsdelsområdet. Om verk-

samheten med utomhuspedagogik därvid skulle möta ett positivt intresse bland 

föräldrarna inom förskolan, avsåg förvaltningen att därefter pröva möjligheten att 

låta en eller ett par lämpligt belägna förskoleenheter profileras som utomhusför-

skola. Nämnden beslöt i enlighet med förvaltningens förslag. 

 

I denna anmälan redovisar förvaltningen den utvärdering som genomförts efter 

den inledande verksamheten med utomhuspedagogik under hösten 2009 och hur 

förvaltningen avser att gå vidare i detta arbete. 

 

Utvärdering av verksamheten under hösten 2009 

Utvärderingen har genomförts tillsammans med pedagogerna vid de två enheterna 

som deltagit i projektet. Totalt har 83 barn och 17 pedagoger deltagit. De har varit 

fördelade i sex grupper och vid ett par tillfällen besökt fältförskolan. Två naturpe-

dagoger vid Eggeby Gårds fältförskola med gedigna kunskaper om djur och natur 

har ansvarat för innehållet och handlett barngrupperna. Barnen har i en anpassad 

miljö genom lek och olika aktiviteter fått ökad stimulans till nyfikenhet, intressen 

och lust att lära. Fältförskolans idé är att i enlighet med förskolans läroplan och på 

barnens nivå öka kunskaperna om djur och natur, barnens egen roll i naturens 

kretslopp och naturvetenskapliga fenomen. Verksamhetsplanen 2009 för Eggeby 

Gårds fältförskola biläggs. 

 

Utvärderingen visar att förskolans pedagoger som deltagit varit nöjda med de akti-

viteter som fältförskolan har erbjudit. De halva fortbildningsdagarna riktade till 

förskolans pedagoger, som ingår i erbjudandet, hade ett bra innehåll men informa-

tionen om dem borde varit mer tydlig.  
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Det framkommer i utvärderingen att aktiviteterna har uppfattats som roliga och 

intressanta och anpassade till barnens ålder. Naturpedagogerna har varit mycket 

professionella med gedigna ämneskunskaper. Barnens känsla för naturen och kun-

skap om djur och natur har ökat. Inom den ordinarie förskoleverksamheten hand-

lar mycket om djur och natur. Aktiviteterna inom fältförskolan bidrar till att för-

stärka förståelsen för det komplexa samspelet i naturen. Pedagogerna pekade på 

att det var positivt att ha någon aktivitet utanför förskolan så att barnen får en roll i 

flera sammanhang. Men några av barnen tyckte att promenaden till Eggeby Gård 

var för lång! 

 

Föräldrarna har varit nöjda med barnens deltagande. De har löpande fått muntlig 

information och tagit del av barnens dokumentation genom teckningar och kom-

mentarer. 

 

Förvaltningens slutsatser och kommande verksamhet 

Utvärderingen är baserad på verksamhet under en termin. Förvaltningen anser att 

detta är en alltför kort period för att kunna besluta om att starta egna utomhusakti-

viteter i stadsdelsområdet. Antalet föräldrar som uttryckt intresse för en förskola 

med naturinriktning är också fortfarande alltför litet för att starta en egen förskola 

med sådan inriktning. Förvaltningens avsikt är därför att erbjuda Eggeby Gårds 

aktiviteter till flera enheter ytterligare en tid. Syftet är att etablera detta sätt att 

arbeta vid fler förskoleenheter inom stadsdelsområdet. En intresseförfrågan har 

skickats ut till samtliga enheter och fem av sju enheter har anmält att de är intres-

serade av att delta i verksamheten under våren 2010.  

 

Kostnaden för deltagandet under hösten har uppgått till 25 000 kronor eller cirka 

250 kronor per deltagare. Enligt uppgift från Eggeby Gårds platschef finns inga 

planer på att öka priset per deltagare till våren 2010. Kostnaderna även under år 

2010 kommer att kunna rymmas inom befintliga ekonomiska ramar för förskole-

verksamheten. 

 

Mot den bakgrunden avser förvaltningen att utvidga samarbetet med Eggeby 

Gårds fältförskola till att omfatta ytterligare förskoleenheter att delta med de äldre 

förskolebarnen. Med denna redovisning av dels utvärderingen av deltagandet vid 

Eggeby Gårds fältförskoleverksamhet under hösten 2009, dels kommande verk-

samhet med utomhuspedagogik, föreslår förvaltningen att nämnden godkänner 

denna anmälan.  

 

 

                                         _________________________  
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Verksamhetsplan för 2009, Eggeby Gårds Fältskola. 
Syftet med Eggeby Gårds Fältskola är att på ett pedagogiskt och praktiskt sätt stödja 

framför allt stadsdelens grundskolor i deras undervisning kring kunskap om bl.a. na-

tur, kultur och miljö. Vi avser att i huvudsak bedriva verksamheten på samma sätt 

som vi gjort sedan 1997 med olika elevprogram och fortbildningar för lärarna. Från 

och med 2009 har stadsdelsnämnden beslutat att verksamheten fortsatt ska drivas av 

förvaltningen, men självfinansieras via abonnemang mellan Fältskolan och skolorna i 

Spånga-Tensta. Vi kommer även att erbjuda våra tjänster till grundskolorna i Rinkeby 

och Kista om det behövs för att täcka våra utgifter.  

 

Susanne Fabricius och Anna Rådström kommer att arbeta som lärare på heltid. Susan-

ne Fabricius är även chef och utbildningsledare för Eggeby Gårds båda fältskolor.  

Vi ämnar fortsätta vår roll som samordnare av miljöarbetet i stadsdelens skolor genom 

fortsatta miljömöten med de miljöansvariga på skolorna och förskolorna samt bidra 

med miljöundervisning av elever och lärare bl.a vid skolornas miljöveckor och städ-

dagar. Vi kommer även att fortsätta vårt samarbete med NTA med praktiska under-

visningsmoment kring arbetsområdet ”jord”.  

Vi kommer att föreslå lämpliga elevbesök för respektive årskurs anknutna till de loka-

la arbetsplanerna, kursplaner och läroplan. Lärarna kommer även att få förslag till 

förarbete och efterarbete av besöken. 

  

Vi kommer även att uppmuntra lärarna att ta kontakt inför olika temaarbeten kring 

natur där vi kan vara delaktiga.  

Minst sex fortbildningstillfällen kommer att erbjudas under året. Varje fortbildnings-

tillfälle ger möjlighet till integrering och ökad kunskap hos lärarna. Vi kommer även 

fortsatt att på andra sätt initiera integreringsmöten genom att sammanföra intresserade 

lärare från olika skolor för gemensamma aktiviteter på Fältskolan med eller utan ele-

verna. Elever från olika skolor får även vid den fria leken på rasterna i samband med 

besöken på Fältskolan goda tillfällen att lära känna varandra. 

  

Fältskolan kommer att fortsätta sitt stöd och samarbete med Fältskolan för förskolorna 

i stadsdelen samt delta i möten med andra organisationer som har anknytning till Fält-

skolans verksamhet. Vi kommer även att fortsätta vårt samarbete med andra fältskolor 

och naturskolor. Samarbetet med fältassistenterna, polis m.fl i samband med starten 

för eleverna i år 7 på höstterminen kommer att upprepas. 

  

Skolan planerar att fortsätta sitt temaarbete kring natur, miljö och kultur genom bl. a. 

fortsatt samarbete med Järva Folkets Park och andra föreningar med exempelvis ge-

mensamma aktiviteter som utställningar och öppet hus för allmänheten.  

Programpunkter kring blommor och Linné kommer att fortsätta även detta år. Vi 

kommer även att utveckla vår matematik- och språkinlärning i naturen.  

Vi kommer även att fortsätta vårt arbete med att stärka kopplingen mellan förskolan 

och skolan. 

Susanne Fabricius  

Platschef och utbildningsledare 


